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2ســال پیش کمبود انســولین قلمی در کشور 
تبدیل به بحران شــده بود. از آنجایی که تامین 
انســولین در ایران تاکنون بــه واردات از خارج 
وابســته بود، دانشــمندان ایرانی شــرکت های 
دانش بنیان، آســتین همــت را بــرای رفع این 
وابستگی و بومی سازی  تولید انسولین و قلم آن که 
پیچیدگی خاصی دارد، بالا زدند. دکتر مصطفی 
قانعی، دبیر ستاد توسعه زیست فناوری معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری در گفت وگو 
با همشهری، از تولید انســولین قلمی درصورت 
موفقیت در کارآزمایی بالینی این دارو تا ســال 

آینده خبر داد.

   در نیمه راه تولید
شــرکت های دانش بنیان با حمایــت نهادهای 
مربوطه، کشور را در زمینه های علمی و فناوری 
به خودکفایی می رســانند. یکی از این حوزه ها 
تولید انســولین قلمی مختص بیماران دیابتی 
اســت. با کاهش واردات دارو ازجمله انسولین 
قلمی به واسطه تحریم، جمعیت بیماران دیابتی 

مدام در خوف و رجا هستند.
اما به گفته مصطفی قانعی، پیش بینی می شود تا 
سال آینده شاهد تولید این دارو در ایران خواهیم 
بود. او درباره دوره کارآزمایی بالینی انســولین 
قلمی بومی، گفت: در بحث تولید، ما یک بخش 
آزمایشــگاهی داریم که نیمه صنعتی است که 
تاکنون بخش نیمه صنعتی انجام شــده اســت. 

اما مرحله مطالعــات بالینی زمانی انجام 
می شود که از مرحله صنعتی دارو برای 
انجام آن استفاده شود. با این حال نیاز 
است که قلم و داروی انسولین همزمان 

و باهم برای این امر آماده شوند.

   هماهنگی بین تولید قلم و انسولین
تولید انسولین در کشور از یک ســال پیش توسط شرکت های دانش بنیان 
کلید خورده است. اما به گفته دکتر قانعی، هماهنگی در تولید و فرایند گرفتن 

تأییدیه این دو محصول، مهم ترین رکن تولید داروست: این دو محصول باید 
به صورت هماهنگ باهم تولید شوند تا اقتصادی باشــد. تولید انسولین اگرچه به لحاظ 
استراتژیک برای کشور اهمیت بسیار بالایی دارد اما به تنهایی اقتصادی نیست، بلکه با قلم 
است که اقتصادی می شود. قانعی با تأیید تولید قلم انسولین در ایران، گفت: خوشبختانه 
فناوری تولید قلم در کشور نیز حاصل شده و تولید آن نیز انجام شده است اما باید منتظر 

تأیید انسولین بومی نیز باشیم.

   انتظار برای نتیجه کارآزمایی بالینی 
فرایند کارآزمایی بالینی برای همه داروها یک پروسه تقریبا زمان بر است. قانعی درباره این 
فرایند در مسیر تحقیق و توسعه انسولین بومی، گفت: فازهای کارآزمایی بالینی این دارو 
یک سال زمان می برد. از آنجایی که مانند واکسن کووید-19 برای رسیدن به آن عجله ای 
نداریم، اجازه می دهیم که زمان طبق برنامه پیش برود. درصورت دریافت تأییدیه پس از 
سپری کردن این آزمایش ها، شاید تا یک ســال آینده شاهد تولید انبوه این دارو به شکل 

کاملا وطنی باشیم.

   پیچیدگی های قلم 
ظاهر قلم انسولین شاید نماینده باطن پیچیده آن نباشد. اما 
به گفته دکتر قانعی ، این قلم فناوری بســیار پیچیده ای دارد: 
میزان انسولینی که باید طبق واحد بین المللی به فرد تزریق 

شود نیازمند دقت و صحت خاصی است.
به این معنی که حتما باید دوز تجویز شده به بدن بیمار تزریق 
شــود تا میزان قند او از کنترل خارج نشود. بنابراین قلم باید 
به گونه ای طراحی شود که دقت تنظیم آن برای هر واحد از حد 
خارج نشود. با این حال، یکی از2 شرکت دانش بنیان ایرانی که 
موفق شده است این قلم پیچیده را بسازد، آن را در حد دریافت 
تأییدیه تولید کرده است. البته برای ورود آن به بازار دارو نیاز 

به تولید انسولین داریم.

   چرا انسولین قلمی مهم است؟
پیش از ظهور انســولین های قلمی، شکل سنتی تزریق این 
دارو زندگی را به بیماران دیابتی سخت کرده بود چراکه باید 
حتما در یخچال نگهداری می شد و در کنار آن چالش های 

خودش را داشت. 
اما انســولین قلمی، پس از آماده شــدن برای تزریق دیگر 
نیازی به نگهداری در یخچال ندارد، ضمن اینکه تزریق آن 

راحت تر است. 
بنابراین به بازار آمدن این مدل که هم تزریق را آسان تر و هم 
دسترسی جهت نیاز روزانه را آسان تر می کند، برای بیماران 

مبتلا به این بیماری مزمن بسیار اهمیت دارد.

   بی نیازی از واردات
قانعی درباره اینکه درصورت تولید انسولین 
و قلم به طور همزمان آیا بازار داخل از واردات 
این داروی حیاتی، بی نیاز خواهد شد، گفت: 
اگر انســولین در کارآزمایی هــا به نتیجه 
برســد قطعا از بازارهای خارجی و واردات 
پرهزینه آن بی نیاز خواهیم شــد. ســتاد 
توسعه زیســت فناوری، حمایتی 
۵۰میلیارد تومانی برای تولید 
انسولین و قلم آن در کشور 

داشته است.

مصطفی قانعی، دبیر ستاد توسعه زیست فناوری در گفت وگو با همشهری از تولید 
انسولین قلمی در کشور توسط شرکت های دانش بنیان تا یک سال آینده خبر داد

زهرا خلجیدانش بنیان
روزنامه نگار

ماجرای عجیب کلاب هاوس
به تازگی نشستی به نام تجربه نگاری تنظیم گری در ایران از سوی 
باشگاه تنظیم گران ایران برگزار شد که در آن رئیس سابق سازمان 
تنظیم مقررات از ماجرای عجیب مسدود شدن کلاب هاوس در 
زمان دولت قبل گفته است. حسین فلاح جوشقانی درباره این 
فیلترینگ بدون رأی قاضی و نظر کمیتــه که تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه بود گفته است: »اگر کلاب هاوس فیلتر شده بود 
باید به سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی ابلاغ می شد.«

حسین فلاح جوشقانی با تأکید بر اینکه در مورد کلاب هاوس، نه 
قاضی و نه کمیته تعیین مصادیــق محتوای مجرمانه حکم نداده 
بودند، ادامه داد: »بنا بر ماده واحــده وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، این وزارتخانه می تواند از اپراتورهــا بابت این قضیه از 
جریمه، حق الســهم و حق الامتیاز بگیرد.« به گفته او »بر همین 
اســاس، وزارت ارتباطات به تعیین جریمه اقــدام کرد و در این 
خصوص رگولاتور نقشی نداشت.« فلاح جوشقانی که در دوره ای 
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی بود به ابلاغ 
جریمه این دو اپراتور از ســوی وزارت ارتباطات اشاره و یادآوری 
کرد که با پیگیری ایرانســل و همراه اول، ایــن مصوبه در دیوان 
عدالت متوقف شــد و تا جایی که اطلاع دارم این جریمه اعمال 
نشــد. به تازگی وزیر ارتباطات از عزم دولت برای رفع فیلتر این 

پلتفرم خبر داد.

 او همچنین با یــادآوری این موضوع که در ســال9۵ هریک از 
اپراتورهای اصلی حدود یک میلیارد دلار به صورت سالانه برای 
زیرســاخت خود ســرمایه گذاری می کردند، گفت: »این عدد با 
توجه به کاهش ارزش پول ملی به حدود 1۰۰میلیون دلار رسیده 
است.« فلاح جوشقانی در پاسخ به ســؤالی درباره اختلاف این 
سازمان با صداوسیما در سال های گذشــته گفت: »ما اختلاف 
مبنایی با صداوسیما در حوزه طیف و باند فرکانسی ۷۰۰ و ۸۰۰ 
داشتیم که تاکنون حل نشده است. اما در حوزه های دیگر ارتباط 
منطقی و خوبی برقرار بود. عموما صداوسیما در راستای مقررات 
ما عمل کرد.« او همچنین درباره چالش های همکاری بین نهادی 
در ســاختار حکمرانی کشــور گفت: »در مواردی نتوانســتیم 
همکاری خوبی تعریف کنیم. مثلا درخصوص پیاده سازی فیبر 
در شــهرها، بحث های جدی با وزارت نیرو آغــاز کردیم.« فلاح 
جوشقانی تأکید کرد که به دلیل اینکه مقررات ما شمولیت لازم را 
نداشت این مذاکرات به نتیجه نرسید و شرکت ها مجبور شدند از 
شهرداری ها مجوز بگیرند و با هزینه ای تقریبا ۶ برابر هزینه فیبر 

هوایی، فیبر نوری را به شکل زیرزمینی توسعه دهند.

 افشای بخش عظیمی
از داده های یاندکس

 درحالی کــه در ابتــدا تصــور می شــد مخــزن کــد منبع
)source code( یاندکس هک شــده اســت، این شــرکت 
فناوری روســی چنین ادعایــی را رد کرد و از افشــای آن به 
 وسیله یکی از کارمندان ســابق خود خبر داد. به گزارش سایت

 bleepingcomputer نســخه کاملی از کــد منبع یاندکس 
افشا شــده و در یک گروه هکری در دسترس قرار گرفته است. 
این در حالی است که یک منبع به تازگی لینکی را منتشر کرده 
و مدعی شــده که شــامل 44.۷گیگابایت فایل سرقت شده از 
یاندکس در ژوئیه2۰22 است. ظاهرا این فایل ها، همه مخازن 
سورس کدهای یاندکس به همراه قوانین ضداسپم آن هستند. 
آنگونه که سایت bleepingcomputer اعلام کرده و براساس 
 تحلیل های صورت گرفته روی کدهای منبع افشا شده، داده های 
فنی و کدهای محصولات موتور جست وجوی یاندکس، نقشه، 
دستیار هوش مصنوعی، تاکسی، ســرویس تبلیغاتی، ایمیل، 
سرویس ذخیره ســازی ابری، یاندکس مارکت، سرویس رزرو، 
سرویس ورک اســپیس، یاندکس کلاد، ســرویس پرداخت و 
سرویس تحلیل اینترنت یاندکس در دسترس قرار گرفته است.

در مــدار پاييــن زميــن 2قطعــه زبالــه 
فضايــي بــزرگ از کنــار یکدیگــر و در 
فاصلــه خطرناکی عبــور کردنــد. مدار 
پایین زمیــن در روز 2۷ژانویه به محلی 
تبدیل شــده بــود کــه پتانســیل ایجاد 
هزاران قطعــه زباله فضایــی خطرناک 
را داشــت. دانشــمندان بقایــای یــک 
موشــک و ماهــواره جاسوســی از رده 
خارج را مشــاهده کردند کــه با فاصله 
6متری و با حاشیه خطای تنها چند ده 

متر از کنار یکدیگر رد شدند.

۲
قطعه

معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد 
دانش بنیان اعلام کرد تاکنون بیش از 
2۸۰۰دســتگاه نانو در اختیار محققان 
دانشگاهی و صنعتی قرار گرفته است. 
شــبکه آزمایشــگاهی فنــاوری نانــو بــا 
هدف ایجاد بستری مناسب برای ارائه 
خدمــات آزمایشــگاهی بــه محققــان 
دانشگاهی و صنعتی و استفاده بهتر 
از ظرفیت هــای آزمایشــگاهی کشــور 

تشکیل شده است. 
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